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امام علی)ع( :

كس�ی كه خ�ود را در معرض تهمت 

قرار دهد، نبايد بدگمانِ به خويش را 

سرزنش كند.   

 گزيده تحف العقول

سال گذشته خبر كج ش�دن بناي تاريخي برج طغرل 
رس�انه اي ش�د و از آن زم�ان، كارشناس�ان مي�راث 
فرهنگي صحت و سقم اين اتفاق را بررسي مي كنند. 
امیر مسیب رحیم زاده نمیني، رئیس اداره میراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دس��تي شهرستان ري، در خصوص 
وضعی��ت اس��تحكام و پايداري ب��رج طغرل به باش��گاه 
خبرنگاران جوان گف��ت: هم اكن��ون كار مطالعاتي روي 
اس��تحكام بناي برج طغرل در معاون��ت میراث فرهنگي 
اس��تان تهران انجام مي ش��ود و تا پايان كار، نمي توانیم 
درباره وضعیت پايداري برج تاريخ��ي طغرل نظر قطعي 

بدهیم. 
برج طغرل كه در شرق آرامگاه ابن بابويه قرار گرفته است، 
يكي از جاذبه هاي تاريخي و گردشگري شهرستان ري به 
حساب مي آيد. اين برج تاريخي در دوره سلجوقیان ساخته 
شده و به عقیده برخي از كارشناسان مكان مناسبي براي 
تشخیص زمان اس��ت؛ زيرا ساختارش ش��باهت هايي به 
عقربه هاي س��اعت دارد. برج طغرل نخستین بار در سال 
13۰1 هجري قمري و در دوره حكومت ناصرالدين ش��اه 

مرمت و بازسازي شد. 
برج طغرل اوايل دهه 7۰ بار ديگر مرمت شد، اما شش ماه 
پیش خبر كج شدن بناي آن، رس��انه اي شد و انتشار اين 

خبر دوستداران میراث فرهنگي را نگران كرد. 
پس از آن، مدي��ران اداره  میراث فرهنگي اس��تان تهران 
و شهرستان ري، اقدام به بررس��ي وضعیت استحكام بنا 
كردن��د. در حالي كه مرتض��ي اديب زاده مع��اون میراث 
فرهنگي استان تهران در هفدهم بهمن ماه سال گذشته 
اعلام كرد، بدنه برج طغرل ش��هرري ترك نخورده است و 
كارشناسان هیچ اثري از نشست مشهود يا ترك روي بدنه 
و جداره اطراف برج مش��اهده نكردند، ب��ه تازگي دوباره 
اخباري مبني بر كج ش��دن اين بن��اي تاريخي در فضاي 

مجازي منتشر شده است. 
بايد منتظر ماند و دي��د چه زماني نتیج��ه قطعي درباره 

استحكام اين بناي تاريخي اعلام مي شود. 

بدنه برج طغرل شهرري ترك  نخورده است
كار بررسي استحكام و پايداري برج طغرل شهر ري تمام شد؟

با حكم معاون سيما

مديران شبكه »مستند« و»افق« حكم گرفتند

سيد مرتضي ميرباقري، معاون سيما در احكامي جداگانه محسن 
يزدي را به  عنوان مدير شبكه »مس�تند« و سليم غفوري را به 

 عنوان مدير شبكه »افق« منصوب كرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از پايگاه اطلاع رساني سیما، مرتضي میرباقري 
معاون سیما در حكمي محسن يزدي را به عنوان مدير شبكه مستند سیما 
منصوب كرد. در حكم مرتضي میرباقري خطاب به مدير جديد ش��بكه 
مستند آمده است: »با توجه اساسي به مفاد بیانیه دوران ساز گام دوم انقلاب 
اسلامي و بهره گیري از الگوي كارآمد و اثربخش مديريت پیام و استفاده 
از نظرات كارشناسان متعهد و خبره در ارتقاي كیفي و هنري تولیدات 
مستند در جهت افزايش سرمايه اجتماعي كشور، تعمیق گفتمان انقلاب 
اسلامي و مقابله مؤثر با جنگ نرم دشمن و آرايش رسانه اي نظام سلطه 
اهتمام ويژه اي داشته باشید.« در حكم معاون سیما بر تولید مستندهاي فاخر 

با موضوع تاريخ بزرگ انقلاب اسلامي و دفاع مقدس و حركت هاي حماسي 
مردم در برهه هاي مختلف انقلاب و استفاده از ظرفیت همه مستندسازان 
دلسوز كه دغدغه اعتلاي ايران اسلامي و مقابله با نفوذ فرهنگي دشمن را 
دارند تأكید شده است. معرفي مزيت هاي اقلیمي، اجتماعي، فرهنگي، سیاسي 
و اقتصادي و توجه به سبك زندگي اسلامي ايراني از ديگر انتظارات از مدير 
جديد شبكه مستند سیما است. در اين حكم معاون سیما همچنین از خدمات 
ارزشمند سید سلیم غفوري در دوران تصدي وي در شبكه مستند قدرداني 
شده اس��ت. همچنین در حكم ديگري از معاون س��یما خطاب به غفوري 
آمده است: شبكه »افق« شبكه اي فرهنگي است كه در راستاي تنوع و تكثر 
رسانه اي و توجه بايسته به تخصصي شدن شبكه ها در حوزه تخصصي »انقلاب 
اسلامي، دفاع مقدس، بیداري اسلامي و سبك زندگي ايراني اسلامي« اقدام 
به تأمین، تولید و پخش برنامه ها در ساختارهاي مختلف مي كند. پرداختن 
عالمانه، حرفه اي، مستند، باورپذير و هنرمندانه به بیانیه دوران ساز گام 
دوم و روايت انقلاب اسلامي و دفاع مقدس، روشنگري در برابر تحريفات 
انقلاب، دشمن شناسي و دوست شناسي، داشتن حرف هاي نو با طرح و 
فرم جذاب براي مخاطبان از جمله تأكیدات معاون سیما خطاب به سلیم 
غفوري است. همكاري و مش��اركت نیروهاي مجرب، جوان و با انگیزه و 
مستعد در تولید برنامه ها، شناسايي ظرفیت ها، استعدادها و رويش هاي 
انقلاب اسلامي و جذب و به كارگیري آنها و همچنین كادرسازي حرفه اي 
براي تولید برنامه هايي در تراز انقلاب اسلامي در سپهر راهبردهاي اين 

شبكه از ديگر انتظارات معاون سیما از مدير جديد شبكه افق است.

مطالبه بر زمين مانده رهبر انقلاب درباره عروسک سازی چه بود؟

نگاهي به داستان »سكه پدربزرگ«
خاطرات كارون

پدرب��زرگ«  »س��كه 
يكي ديگ��ر از كتاب هاي 
نوجوانان��ه از مجموع��ه 
1۰ جلدي قصه هاي شهر 
جنگي است كه اين بار به 
قلم جعفر توزن��ده جاني 
نگاش��ته ش��ده و توسط 
انتشارات ش��اهد منتشر 
شده اس��ت. ماجراي اين 
داس��تان به روزهاي اول 
جنگ و حمله عراق به شهر جنوبي اهواز بر مي گردد. راوي داستان 
پسر نوجواني به اس��م دانیال اس��ت كه به همراه خانواده در اهواز 
زندگي مي كنند. داستان اين گونه ش��روع مي شود: »همه چیز از 
تابستان 1359 شروع شد. از يك بعدازظهر دركناررود كارون. آن 
روز روي چمن نزديك پل سفید، فرش پهن كرده و نشسته بوديم. 
مادربزرگ قلیان مي كشید و مادر مشغول آماده كردن بساط عصرانه 
بود...«) صفحه 3( قصه از آنجا شروع مي شود كه سالها قبل پدربزرگ 
دانیال سكه اي به او مي دهد. دانیال آماده مي شود تا به همراه پدرش 
به كنار رود كارون بروند و با پولي كه پدربزرگ به او داده يك بستني 
بخرد در همان موقع هواپیماهاي جنگي عراقي برفراز آسمان اهواز 
ظاهر مي شوند و در حركتي غافلگیرانه شهر را بمباران مي كنند و 
از همان لحظه خبر مي رس��د كه تانك هاي ارت��ش عراق دارند به 
اهواز نزديك مي شوند. عده اي از مردم اهواز به صورت خود جوش 
اسلحه برمي دارند تا جلوي عراقي ها بايستند. در همان درگیري ها 
پدربزرگ دانیال هم شهید مي ش��ود. پدر دانیال او و مادرش را به 
بندرعباس كه امن تر از اهواز است، مي برد و خودش برمي گردد تا 
همراه بقیه نیروهاي مردمي در مقابل عراقي ها بجنگند. دوس��ال 
بعد از ش��روع جنگ با تلاش مردم و رزمن��دگان ايراني، عراقي ها 
عقب نش��یني مي كنند و از اهواز و مناطق اطرافش دور مي شوند. 
دايي دانیال هم در يكي از عملیات ها ش��هید مي ش��ود. در پايان 
داس��تان دانیال و مادرش دوباره به شهرشان اهواز برمي گردند تا 
كنار پدر باشند. حالا كه دانیال دارد اين داستان را تعريف مي كند، 
سالهاست كه جنگ تمام شده اما نكته جالب توجه داستان كه در 
واقع پیرنگ آن را مي سازد، سكه يادگاري و خرج نشده پدربزرگ 
است كه در دس��ت دانیال مانده و با ديدن آن سكه تمام خاطرات 

جنگ جلوي چشمانش ظاهر مي شوند. 
توزنده جاني از همان ابتداي قصه با تعلیقي كه در داستان ايجاد 
مي كند مخاطب را با راوي، همگام و همراه مي سازد. صحنه هاي 
عاطفي ماندگاري هم درلابه لاي واژه هاي قصه به چشم مي خورد 
كه خواننده را بیش��تر به حال و هواي روزهاي جنگ در يكي از 
ش��هرهاي مرزي جنوب كش��ور مي برد:  »...با تاريك شدن هوا 
چراغ هاي پل س��فید روشن ش��د. عكس پل توي آب بود. نورها 
داخل آب مي لرزي��د...« ) صفحه 6- پاراگ��راف اول(. با اين همه، 
در بعضي جاها نويسنده با فلاش بك به گذشته از نثر و پرداخت 
داستاني اش فاصله مي گیرد و لحنش شبیه خاطره يا گزارش هاي 
خبري مي شود مثل اين پاراگراف: »...وقتي عراق به ايران حمله 
كرد، مدت زيادي از انقلاب نمي گذش��ت. ارت��ش ايران آمادگي 
دفاع از مرزها را نداشت. عراقي ها با سربازان زياد و وسايل جنگي 
فراوان به سرعت پیشروي كرده وجلو مي آمدند...« )صفحه 1۰ – 
پاراگراف س��وم( يكي ديگ��ر از ويژگي هاي اين كت��اب »بومي 
شناسي« نويسنده در پرداخت قصه اس��ت. نويسنده داستان با 
اينكه اهل جنوب نیست، اما وقايع داستان را در اوايل شروع جنگ 
آنقدر طبیعي و قابل لمس توصیف كرده كه مخاطب يك درصد 
هم فكر نمي كند كه نويسنده اهل اهواز نباشد و اين نشان دهنده 
اين است كه جعفر توزنده جاني با پشتوانه و تحقیق بسیار سراغ 

اين سوژه از خاطرات جنگ رفته است. 

رامين جهان پور     نقدکتاب

   فرزين ماندگار
 از دو س�ال پي�ش ب�ا حاش�يه هايي كه 
بازيگر سريال پدر در فضاي مجازي رقم 
زد، روزنامه جوان خواستار ساختاري براي 
متعهد كردن بازيگراني شد كه صداوسيما 
بس�تر ش�هرت آنه�ا را فراه�م مي كند. 
ريحانه پارسا كه نقش دختري چادري را در 
سريال پدر بازي كرده بود و از همین طريق 
هم به شهرت رسید، پس از اتمام سريال به 
س��رعت و با عجله تصاويري از خودش در 
فضاي مجازي منتشر كرد كه با نقش او در 

سريال پدر فاصله زيادي داشت.
او تأكید داشت كه من همان آدمي نیستم 
كه در س��ريال بودم و تنها نقش يك دختر 
چادري را بازي كردم، حرفي كه منطقي به 
نظر مي رس��ید، اما عواقب اين رفتار دامن 
فرهنگ كش��ور را مي گرفت. ريحانه پارسا 
مس��ئولیتي درباره رفتارهايش احس��اس 
نمي ك��رد و اين مديران صداوس��یما بودند 
كه انتظار مي رفت مس��ئولانه تر به مسئله 
ورود كنند،  چراكه با رفتارهاي بازيگري كه 
يك شبه به يك چهره تبديل شده بود، هر چه 

سريال رشته بود، پنبه مي شد. 
واقعاً چه لزومي داش��ت كه ريحانه پارس��ا 
ب��ه س��رعت روي تفاوت ه��اي رفت��اري و 
ظاهري اش در فضاي مج��ازي تأكید كند 
و آيا صداوس��یما نبايد از بازيگراني مانند او 
كه به بركت حضور در س��ريالي تلويزيوني 
يك ش��به پله ه��اي ترق��ي را از گمنام��ي 
مطلق به س��مت ش��هرت در ح��د و اندازه 
يك سلبريتي مي پیمايند، تعهدي حقوقي 
مي گرفت تا نسبت به رفتار و گفتارشان در 

جامعه مسئولانه  تر عمل كنند؟ 
  جنجال متين ستوده 

اين جنس رفتارها به ريحانه پارسا محدود 
نش��د و براي مثال حواش��ي حضور متین 
ستوده در مراسم فیلم مسخره باز كه او نیز 
با سريال هاي صداوسیما به شهرت رسیده 
بود سبب شد موضوع به كمیسیون فرهنگي 
مجلس و انتقاد از وزير ارشاد كشیده شود و 
جالب بود كه سیدعباس صالحي نیز توپ را 
به زمین صداوس��یما انداخت: »اين افراد از 
كساني هستند كه در برنامه هاي تلويزيوني 

نیز حضور دارند.«
متین س��توده البته مدتي بعد از نوع لباس 

پوش��یدنش عذرخواهي كرد، اما اين باعث 
نش��د تا بازيگراني كه بعدها در سريال هاي 
تلويزيوني تازه تر نقش آفريني مي كنند و به 
شهرت مي رسند، الزامي براي رفتارهايشان 

در فضاي مجازي احساس كنند. 
  پيشگامي شبكه 3 

مطالبه براي اخذ تعهد حقوقي از بازيگراني 
كه از طريق حضور در سريال هاي تلويزيوني 
به چهره تبديل مي ش��وند، موجب ش��د تا 
شبكه 3 سیما چندي پیش اعلام كند براي 
حضور يك اينفلوئنسر اينستاگرامي در يك 
س��ريال تلويزيوني تعهدنامه حقوقي امضا 

شده است. 
علي صبوري بازيگر استندآپ كمدي هاي 
خندوانه كه س��ر از فضاي مجازي درآورده  
و براي حض��ور در يك س��ريال تلويزيوني 
دعوت شده بود، متعهد شد به مدت 1۰ سال 
محتواي فعالیت هاي��ش در فضاي مجازي 

تحت نظارت سازمان صداوسیما باشد. 
 ح��الا دبیر ش��وراي نظ��ارت بر س��ازمان 
صداوس��یما از لزوم ايجاد س��اختاري براي 
متعهد كردن بازيگران يا به عبارتي مرسوم 
ش��دن چنین تعهدنامه هاي��ي در قرارداد 

سريال ها با بازيگران سخن گفته است. 
محمدحسین صوفي ديروز با اشاره به يكي 
از اين اص��ول حرفه اي در حوزه رس��انه كه 
نمونه اي از آن براي علي صبوري بازيگر يكي 
از سريال هاي در حال پخش انجام گرفت، به 
مهر گفت: »صداوسیما و هر نهاد رسانه اي 
بايد دو قرارداد با چهره هاي موردنظر منعقد 
كند؛ يك ق��رارداد مالي كه بر اس��اس آن 
وجهي رد و بدل مي ش��ود و ي��ك قرارداد 
حقوقي و معن��وي كه در آن گفته ش��ود از 
زماني كه فرد همكاري اش را با صداوسیما 
ش��روع مي كند، بايد به اصول و هنجارهاي 
رسانه عمل كند. اين قرارداد حقوقي در همه 

سازمان هاي رسانه اي مرسوم است.«
  ضوابطي ك�ه چهره ها باي�د رعايت 

كنند 
دبیر شوراي نظارت بر صداوس��یما يادآور 
شد: »صداوس��یما و هر نهاد رسانه اي بايد 
در انتخاب افراد خود با دق��ت عمل كند تا 
چهره هايي ب��ه آن ورود كنند كه بدآموزي 
نداشته باش��ند و اصول حرفه اي در فرآيند 

حضور آنها رعايت شده باشد.«
وي اضاف��ه ك��رد: » صداوس��یما باي��د در 
اين مس��یر قدم بردارد و هم��ه هنرمندان 
و س��لبريتي ها و اش��خاصي كه به نوعي به 
اين رسانه ورود مي كنند، در هر كسوتي از 
جمله مجري، برنامه ساز  و گوينده فعالیت 
مي كنند، متعهد شوند ضوابط و هنجارهاي 
س��ازمان را در خارج از ق��اب تلويزيون هم 

رعايت كنند.«
دبیر شوراي نظارت بر صداوس��یما درباره 
اينكه سلبريتي ها معمولاً به چنین تعهدي 
تن نمي دهند، اظهار كرد: »اگر كس��ي تن 
نمي دهد، س��ازمان هم نبايد از او استفاده 
كند. آنها از امكانات س��ازمان صداوس��یما 
اس��تفاده مي كنند ولي ضواب��ط را رعايت 

نمي كنند.«
حالا بايد منتظر واكنش مديران سازمان به 
سخنان دبیر ش��وراي نظارت بر صداوسیما 
باشیم و ببینیم آيا قرار است مديران سازمان 
تن به ايج��اد چنین س��اختارهايي بدهند 
يا قرار اس��ت همچنان در بر همان پاش��نه 

سابق بچرخد. 
صوفي همچنی��ن دي��روز درب��اره تمركز 
بیش از ان��دازه برنامه ه��اي تلويزيون روي 
تبلیغ و استفاده از اينس��تاگرام و اينكه آيا 
شوراي نظارت تا كنون در اين زمینه ورود 
داشته است يا خیر هم گفت: شوراي نظارت 
بر صداوس��یما براس��اس اصل 175 قانون 
مس��ئولیت نظارت بر همه ام��ور مرتبط با 
صداوسیما را بر عهده دارد و تمام اقدامات 
و برنامه ه��ا را رص��د مي كند و آنچ��ه را كه 
مطابق با اين اصل و تفسیر مجمع تشخیص 

مصلحت نظام نباشد تذكر مي دهد. 
صوف��ي درب��اره اينكه چ��را اي��ن تذكرات 
رسانه اي نمي شود، يادآور شد: هیچ موردي 
از منظر شوراي نظارت پنهان نیست. اساساً 
طب��ق قانون آنچ��ه را كه ش��وراي نظارت، 
نظارت مي كند، موظف اس��ت به س��ازمان 
صداوسیما و نهادهاي خاص گزارش دهد، اما 

اساساً همه اينها رسانه اي نمي شود. 
وي در عین حال تأكید كرد: صداوسیما در 
مدت اخی��ر با توجه ب��ه مجموعه تذكرات، 
راهنمايي ها، انتقاداتي كه شوراي نظارت بر 
صداوسیما داشته است بخش قابل توجهي از 

اتفاقات را اصلاح كرده است. 
دبیر شوراي نظارت بر صداوس��یما درباره 
نماي��ش آدرس اينس��تاگرام در برخ��ي از 
برنامه ه��اي تلويزيوني تأكید ك��رد: حتماً 
اي��ن كار خلاف اس��ت و اگ��ر در برنامه اي 
آدرس اينستاگرام را نمايش بدهند يا كانال 
تلگرامي يك برنامه از آنتن تبلیغ شود، تخلف 

رسانه اي محسوب مي شود.

قراردادی براي خارج از قاب تلویزیون
 دبير شوراي نظارت بر صداوسيما: سازمان بايد دو قرارداد با چهره هاي موردنظر منعقد كند

 يک قرارداد مالي و يک قرارداد حقوقي كه در آن گفته شود هنرمند بايد به اصول و هنجارهاي 
رسانه عمل كند

صوفي: اگر كسي تن نمي دهد، 
سازمان هم نبايد از او استفاده 
كند. آنه��ا از امكانات س��ازمان 
صداوسيما اس��تفاده مي كنند 
ولي ضوابط را رعايت نمي كنند

 »جوكر« بيشترين شكايت مردمي را 
به نام خود ثبت كرد

با اعلام هيئت رده بندي سني فيلم هاي انگلستان، در سال گذشته 
فيلم سينمايي »جوكر« بيشترين شكايت مردمي را داشته است. 
هیئت رده بندي سني فیلم هاي انگلیس تأيید كرد، فیلم سینمايي 
درام »جوكر« به كارگرداني تاد فیلیپس، در سال گذشته بیشترين 
شكايت مردمي را به خود اختصاص داده است. بیشترين شكايت ها 
علیه »جوكر« در اين باره است كه اين فیلم بايد به دلیل خشونت 
و لحن صحبت در آن، درجه سني بالاي 18 سال دريافت مي كرد، 
نه 15 سال. برخي هم معتقد بودند هیئت رده بندي سني فیلم ها 
در انگلستان، بايد اكران اين فیلم را به طور كلي ممنوع مي كرد. 
در حالي كه »جوكر« بیشترين شكايت مردمي را در سال 2۰19 
داشته است، اما میزان مجموع شكايت هاي آن در مقايسه با فیلم 
سینمايي »گنجشك قرمز« بسیار پايین تر است. اين فیلم در سال 
2۰18، 64 مورد شكايت داشت. مخاطبان اين فیلم معتقد بودند 
درجه سني 15 س��ال براي اين فیلم خشونت بار كم است. ركورد 
بیشترين میزان شكايت به فیلم س��ینمايي »شوالیه تاريكي« به 
كارگرداني كريس��توفر نولان باز مي گردد. از اين فیلم در س��ال 

2۰۰8، 364 مورد شكايت شده بود.

    خبر

رهب�ر معظ�م انق�لاب س�ال 92 در دي�دار ب�ا اعضای 
ش�ورای عالی انق�لاب فرهنگ�ی درباره لزوم پيوس�ت 
فرهنگی در س�اخت عروس�ک ملی س�خنانی گفتند 
كه ب�ه نظ�ر می رس�د ح�الا و در س�ال 99 درب�اره اين 
مس�ئله تقريباً كار قابل توجهی صورت نگرفته اس�ت. 
با وج��ود اينكه كش��ور های پیش��رفته دنی��ا روی صنعت 
عروسك سازی به عنوان فرصت بزرگ اقتصادی-فرهنگی 
حس��اب كرده اند، اين صنعت در كش��ورمان جدی گرفته 

نشده است.
»خیلی بیشتر از آنكه به چشم بیايند، اهمیت دارند« منظور 
همان رفیق دقايق مختلف روزگار بچگی اس��ت، رفیقی كه 
از لحظه ای كه بچه ها چش��م باز می كنند ت��ا زمانی كه آرام 
می خوابن��د، او را در آغوش مي گیرند. عروس��ك ها نه يك 
جسم بی جان عادی كه  در اين زمانه صنعتی پرسود هستند. 
بسیاری از تهیه كنندگان انیمیشن ها برای كسب سود بیشتر، 
بیش از درآمد حاصل از فروش بلیت اك��ران، روی اتفاقات 
پس از اكران تمركز می كنند. به اين ترتیب كه در پیش تولید 
شخصیت های اصلی، انیمیشن را به شكلی جذاب طراحی 
می كنند كه عروسك های آنها س��اخته شود و پس از تولید 
و اكران، فروش آنها س��ودی هنگفت را نصیب صاحبان آن 

شخصیت كارتونی می كند.
گفته می شود سودی كه ژاپن با صنعت انیمیشن )از پیش تولید 
تا تبلیغات، فروش عروسك و اسباب بازی( به دست می آورد، 
برابر ب��ا درآمد ايران از نف��ت - البته در زم��ان  صادرات چند 
میلیون بشكه ای- است. به نظر می رسد هرچه در كشور های 
پیشرفته دنیا روی عروسك از نظر كاركرد فرهنگی و اقتصادی 
حساب باز كرده اند، در كشور ما سرمايه گذاری چندانی در اين 
زمینه صورت نگرفته است. تولید عروسك در كشور، محدود 
به تولیدی های كوچك اس��ت كه با محصولات محدودی كار 
می كنن��د. تولید كنندگان هم با گرانی س��نگین م��واد اولیه 

مواجهند و كار را برای پیشرفت خود خیلی سخت می بینند.
از طرفی مسئولان امر سرمايه گذاری اصلی شان در زمینه های 
ديگر اقتصادی است و توجه چندانی به تولید عروسك ندارند. 
به همین دلیل تولید عروسك در كشورمان پیشرفت چندانی 
نكرده است. در برهه های مختلف زمانی نشان داده شده كه 
می توان تولیدات خوبی در داخل داش��ت كه با محصولات 
محبوب جهانی برابری كند، مثلًا عروسك های دارا و سارا در 
اوايل دهه 8۰، حسابی میان بچه ها جا باز كرده بود، اما روند 

تولید ادامه پیدا نكرد و هرچه گذشت افت كرد.
جالب اينكه مقام معظم رهبری در اين زمینه نیز توصیه هايی 
داشته اند. ايشان س��اخت عروس��ك را فرصت خوبی برای 
پیش��رفت كاركرد های اقتص��ادی و فرهنگی اي��ن زمینه 
دانس��تند. حضرت آي��ت الله خامنه ای)مدظل��ه( در ديدار 

سال 92 با اعضای ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی در بخشی 
از بیاناتشان فرمودند: »خب، دوس��تان ما آمدند در يكی از 
دستگاه های فعال و مسئول، عروس��ك های خوبی درست 
كردند. خوب هم بود؛ اول هم حساس��یت طرف مقابل را - 
يعنی مخالفان را، خارجی ها را - برانگیخت كه اينها آمدند در 
مقابل باربی و مانند اينها، اين ]عروسك ها[ را درست كردند، 
ولی نگرفت. من به اينها گفتم كه اشكال كار شما اين است كه 
شما آمديد به فلان نام، يك پسری را، يك دختری را آورديد 
در بازار، اين عروسك شما را بچه  ما اصلاً نمی شناسد - ببینید، 
پیوست فرهنگی كه می گويیم اينهاست - خب، يك عروسك 
است فقط، در حالی كه مرد عنكبوتی را بچه  ما می شناسد، 
بتمن را بچه  ما می شناس��د. 1۰، 2۰ فیلم درست كرده اند، 
اين فیلم را آنجا ديده، بعد كه می بیند همان عروس��كی كه 
در فیلم داشت كار می كرد، در مغازه هست، به پدر و مادرش 
می گويد اين را برای من بخريد؛ عروسك را می شناسد؛ اين 

پیوست فرهنگی ]است[.«
ايشان افزودند: »شما بايستی اين عروسك را كه ساختید، در 
كنار ساخت عروسك، 1۰، 2۰ فیلم كودك درست می كرديد 
برای اينكه اين عروسك معرفی بشود پیش بچه ها؛ بعد كه 
معرفی شد، آن وقت خودشان می خرند، ]ولی[ وقتی معرفی 
نشد، بازار ندارد و ورشكست می شود كه  ورشكست هم شد، 
يعنی يك چنین دقت هايی را بايس��ت كرد. به هرحال اين 

تهاجم فرهنگی به اين شكل يك واقعیت است.«
با اين حال متأسفانه پس از گذشت هفت سال از اين سخنان 

همچنان كمیت عروسك سازی در ايران لنگ می زند. 
عروس��ك های خارجی با قیمت بالا در بازار طرفدار دارند، 
اما هیچ رقیب داخلی با آن برابری نمی كند. نكته تأسف بار 
اينجاس��ت؛ به دلیل اينكه ش��خصیت های كارتونی ايرانی، 
محبوبیت چندانی میان بچه ه��ا ندارند و همانطور كه مقام 
معظم رهبری فرمودند، انیمیشنی از آنها ساخته نشده است، 
تولید كنندگان داخلی هم سمت ش��خصیت های كارتونی 
خارجی می روند. متأس��فانه برخ��ی از تولیدي هاي داخلی 
ساخت عروس��كی، به دلیل بازار مناس��ب اين محصولات، 

عروسك شخصیت های كارتونی خارجی تولید می كنند.

 اجرای تعزيه در »محراب« 
در صورت بهبود شرايط كرونايی 

ي�ک فع�ال باس�ابقه هن�ر تعزي�ه اع�لام ك�رد در ص�ورت بهب�ود 
ش�رايط كروناي�ی از ابت�دای ده�ه اول م�اه مح�رم ب�ه دع�وت 
ت�الار مح�راب ب�ه اج�رای ۱۰ جلس�ه تعزي�ه خواه�د پرداخ�ت.

علاءالدين قاس��می از چهره های باس��ابقه و مطرح تعزيه ايران درباره وضعیت 
فعالیت های خود در شرايط كرونايی موجود به مهر گفت: در حال حاضر همه 
تحت  تأثیر شرايط كرونايی موجود هستیم و فعالیت ها منوط به بهبود شرايط 
است. برای اجرا در ماه محرم از ما دعوت شده است كه بايد ديد وضعیت چگونه 
پیش خواهد رفت. وی ادامه داد: تالار محراب از ما دعوت كرده از ابتدای دهه اول 
ماه محرم، 1۰ مجلس تعزيه را در آن مجموعه برگزار كنیم. يك دعوت ديگر هم 

داريم كه به محض مشخص شدن شرايط در آنجا هم اجرا خواهیم داشت.
قاسمی تأكید كرد: با توجه به وضعیت شیوع ويروس كرونا نمی توان به صورت 

قطعی اعلام كرد كه آيا می توانیم به اجرای تعزيه بپردازيم يا نه.
اين تعزيه خوان باسابقه در پايان س��خنان خود درباره اينكه آيا اجرای تعزيه با 
توجه به پروتكل های بهداش��تی امكانپذير اس��ت يا نه، تصريح كرد: در اجرای 
تعزيه مخاطبان می توانند از ماسك استفاده كنند، اما استفاده از ماسك برای 

تعزيه خوان ها امكانپذير نیست، زيرا با ماسك نمی توان تعزيه اجرا كرد.
وی تأكید كرد: اگر قرار باشد شرايط به گونه ای پیش برود كه استفاده از ماسك 

ضروری باشد، امكان اجرای تعزيه را نخواهیم داشت.

    خبر


